

EVENT DESCRIPTION SHEET

(To be filled in and uploaded as deliverable in the Portal Grant Management System, at the due date foreseen in the system.

 *Please provide one sheet per event (one event = one workpackage = one lump sum).)*

PROJECT	
Participant:	Aktion Sühnezeichen Friedensdienste (ASF)
PIC number:	949041017
Project name and acronym:	YouRem EU History

EVENT DESCRIPTION			
Event number:	7		
Event name:	FACHTAGUNG « RECHTSEXTREMISMUS IN EUROPA »		
Type:	conference		
In situ/online:	In situ		
Location:	Berlin		
Date(s):	09.05.2026		
Website(s) (if any):	https://asf-ev.de/ein-tag-der-mut-macht/		
Participants			
Female:	88		
Male:	46		
Non-binary:	24		
From country 1 [Deutschland]:	146		
From country 2 [Niederlande]:	2		
From country 3 [Polen]:	4		
From country 4 [Tschechien]:	1		
From country 5 [Belgien]:	1		
From country 6 [Frankreich]:	1		
Total number of participants:	158	From total number of countries:	6
Description			
<i>Provide a short description of the event and its activities.</i>			

Fachtagung zu Rechtsextremismus in Europa: „Demokratien unter Druck“

Die Fachtagung von Aktion Sühnezeichen Friedensdienste brachte am 8. und 9. Mai 2026 zahlreiche Engagierte aus Zivilgesellschaft, Kirchen, Wissenschaft und Bildungsarbeit aus mehreren europäischen Ländern in Berlin zusammen. Unter dem Titel „Demokratien unter Druck“ stand die Auseinandersetzung mit dem erstarkenden Rechtsextremismus und den vielfältigen Formen von Demokratiegefährdung im Zentrum. Die Tagung betrachtete die aktuellen Entwicklungen in Deutschland und Europa, mit einem besonderen Blick auf die Kontinuitäten und Folgen der nationalsozialistischen Geschichte. Die Bundesarbeitsgemeinschaft Kirche und Rechtsextremismus (BAG K+R) und ihre Mitgliedsverbände trugen mit ihrer fachlichen Expertise und Vernetzungsarbeit maßgeblich dazu bei, dass die Tagung zu einem gemeinsamen Forum des Austauschs und der Stärkung im Engagement gegen den Rechtsruck wurde.

Der Tagungsaufakt begann mit einem transeuropäischen Austausch zum Rechtsruck in Europa. Multiplikator*innen aus Belgien, Deutschland, Frankreich, Griechenland, den Niederlanden, Norwegen, Polen, Tschechien und Großbritannien skizzierten in einem einführenden Forum die aktuelle politische Situation. Deutlich wurde, dass mit Wahlerfolgen rechtsextremer Parteien, dem zunehmenden Antisemitismus nach dem 7. Oktober der erstarkende Rechtsextremismus quer durch Europa spürbar ist. Dies griff Ilse Junkermann bei der Tagungsbegrüßung auf und machte deutlich, wie sehr Demokratien derzeit unter Druck stehen. Gerade die bewusste Wahl rechtsextremer Parteien sei alarmierend.

Im anschließenden Panel schilderte der junge Aktivist Max Schneller, wie er bereits als Schüler rechtsextremen Verschwörungserzählungen öffentlich widersprach und sich heute in einem Umfeld engagiert, in dem die AfD eine hohe Zustimmung unter Jugendlichen erfährt. Die Journalistin Anastasia Tikhomirova analysierte, wie russische Bots gezielt demokratische Diskurse in Europa vergiften, um Misstrauen gegenüber der Demokratie zu schüren und sich dabei rechtsextreme, islamistische und linksautoritäre Krisenprofiteure wechselseitig verstärken. Der Rechtsruck äußert sich auch in Angriffen auf die Kirchen, führt aber auch zu problematischen Tendenzen in einigen Kirchengemeinden, wie Susanne Brandes aus Sachsen-Anhalt beobachtet. Umso wichtiger sei gezielte Aufklärung und Intervention.

In kurzen Lightning Talks betonten Engagierte aus der Zivilgesellschaft die Bedeutung historisch-politischer Bildungsarbeit zur NS-Geschichte für ihr heutiges Engagement gegen Antisemitismus, Antiziganismus, Rassismus und Menschenfeindlichkeit. Sie problematisierten die gefährliche Gleichgültigkeit gegenüber rechten Tendenzen, Geschichtsrevisionismus und Holocaustlegung und betonten, wie wichtig reale Berührungspunkte und langfristige Beziehungen für demokratische Haltungen sind.

In Workshops und Arbeitsgruppen wurden u.a. die Repression in Belarus, türkischer Rechtsextremismus in Deutschland, rechte Jugendgewalt und antifeministische Bewegungen in Europa besprochen. Vertieft wurden Aspekte der Instrumentalisierung von Geschichte für populistische und nationalistische Diskurse in verschiedenen europäischen Ländern. Bei einer Arbeitsgruppe zum Thema Antisemitismus nach dem 7. Oktober lag der Fokus auf der Bildungsarbeit zu Antisemitismus und europäischen Perspektiven auf Fragen der Sensibilisierung und Prävention. Ein kreativer Workshop zu „Shared Values, Shared Actions“ zeigte wie gemeinsame Netzwerke und geteilte Werte die Solidarität und zivilgesellschaftliche Mobilisierung angesichts der Aufnahme von Geflüchteten aus der Ukraine in Polen ermöglicht haben. Der historische Stadtspaziergang zur Arbeiterbewegung und NS-Verfolgung im Berliner Stadtteil Wedding verbanden europäische Zeitgeschichte mit aktuellen Fragen der Menschenrechts- und Demokratiebildung.

Insgesamt gelang es der Tagung, den Blick für aktuelle demokratiegefährdende Entwicklungen zu schärfen und wertvolle Impulse und fachliche Erkenntnisse für die weiteren Veranstaltungen des YouRem-EU-History-Projekts zu gewinnen.

Conference on Right-wing Extremism in Europe: “Democracies Under Pressure”

The conference organised by Action Reconciliation Service for Peace (ARSP) on 8–9 May 2026 in Berlin brought together numerous committed actors from civil society, churches, academia and educational work from several European countries. Under the heading “Democracies Under Pressure – Standing Strong Against the Right-Wing Shift”, the conference focused on the growing strength of right-wing extremism and the many forms in which democracy is currently under threat. The discussions addressed current developments in Germany and Europe, with particular attention to the continuities and consequences of National Socialism. The Federal Working Group on Church and Right-wing Extremism (BAG K+R) and its member organisations contributed their expertise and networks, helping to make the conference a shared forum for exchange and mutual support in standing up to the right-wing shift.

The conference opened with a trans-European exchange on the right-wing shift in Europe. Multipliers from Belgium, Germany, France, Greece, the Netherlands, Norway, Poland, the Czech Republic and the United Kingdom outlined the current political situation in an introductory forum. It became clear that the growing strength of the far right is palpable across Europe – reflected in electoral gains by right-wing extremist parties and in rising antisemitism following 7 October 2023. Picking up on these developments in her welcome address, Ilse Junkermann underlined how strongly democracies are currently under pressure, stressing that the deliberate choice of right-wing extremist parties is particularly alarming.

In the panel, young activist Max Schneller described how he spoke out publicly against right-wing extremist conspiracy narratives already as a school student and now continues his engagement in an environment where the AfD enjoys significant support among young people. Journalist Anastasia Tikhomirova analysed how Russian bots systematically poison democratic discourse in Europe, sowing mistrust in democracy while right-wing extremist, Islamist and left-authoritarian actors mutually reinforce each other in times of crisis. The shift to the right is also reflected in attacks on churches and in problematic tendencies within some congregations, as described by Susanne Brandes from Saxony-Anhalt – developments that underline the need for targeted awareness-raising and intervention.

In short Lightning Talks, civil society actors highlighted how their historical-political educational work on National Socialism continues to shape their current engagement against antisemitism, antigypsyism, racism and hatred of minorities. They drew attention to the dangerous indifference towards right-wing tendencies, historical revisionism and Holocaust denial, and emphasised how crucial real encounters and long-term relationships are for fostering democratic attitudes.

Workshops and working groups addressed, among other topics, political repression in Belarus, Turkish right-wing extremism in Germany, right-wing extremist youth violence and anti-feminist movements in Europe. Participants examined in greater depth how history is instrumentalised for populist and nationalist narratives in different European countries. A working group on antisemitism after 7 October focused on educational approaches to antisemitism and European perspectives on awareness-raising and prevention. The creative workshop “Shared Values, Shared Actions – Exploring Solidarity Through Interactive Games” explored how trust, informal networks and shared values enabled rapid solidarity and civic mobilisation when refugees from Ukraine arrived in Poland. The historical city walk traced the history of the workers’ movement and Nazi persecution in Wedding, a district of Berlin, linking European contemporary history with current questions of human rights and democracy education.

Overall, the conference helped sharpen awareness of current threats to democracy and generated valuable impulses and expertise for the further events within the YouRem EU History project.

Links

Flyer

https://asf-ev.de/wp-content/uploads/Programm_Jahrestagung_2026-c_asf.pdf

https://asf-ev.de/wp-content/uploads/Program_Annual_Conference_2026_en-c_asf.pdf

Instagram

Post zur Ankündigung / Announcement post: https://www.instagram.com/asf_ev/p/DWoOfKQDGD4/

Posts zum Podium / Panel posts (3 Posts):

1. https://www.instagram.com/asf_ev/p/DXLvLo_mnO8/
2. https://www.instagram.com/asf_ev/p/DXbvb14Goyr/
3. https://www.instagram.com/asf_ev/p/DXo64DfDn5/

Ankündigung in der Story und Highlights / Story Announcement and Highlights:

<https://www.instagram.com/stories/highlights/18117547393660133/>

Facebook

Post zur Ankündigung / Announcement post:

https://www.facebook.com/asf.de/posts/pfbid036dtsHJZMnEMYqQV5JnDfo6mXN9etDv9SfFtw1zUuNcvKnJcTKBzsJZgD6NjHVEkJI?locale=de_DE

Posts zum Podium / Panel posts (3 Posts):

1. https://www.facebook.com/asf.de/posts/pfbid02du14dyvnAZJ3d3f1e1yDWARRj2h31erqDt1mF6vHBd8u9ZxrcEKKGb1oYLZByVugl?locale=de_DE
2. https://www.facebook.com/asf.de/posts/pfbid0ywDZMEMd9QswB3xutnnDChGUrE3fSYHJ1qLBTmXj9DwNRyaUv2N8sjxqqNtyFp4l?locale=de_DE
3. https://www.facebook.com/asf.de/posts/pfbid06ezJcYGL68UCMgbBJVxBnVnMYvmcfRTqNoAi8QHaKRQ4pJ3JXAp7mMBjPbKe6sCnl?locale=de_DE

Website

Termin zur Ankündigung / Safe the date:

DE: <https://asf-ev.de/termine/asf-jahrestagung/>

EN: <https://asf-ev.de/en/termine/democracies-under-pressure-taking-a-firm-stand-against-the-shift-to-the-right/>

Bericht zur Jahrestagung / Annual conference report: <https://asf-ev.de/ein-tag-der-mut-macht/>

HISTORY OF CHANGES

VERSION	PUBLICATION DATE	CHANGE
1.0	01.04.2022	Initial version (new MFF).